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Zápis č. 21 z řádné schůze výboru České archivní společnosti, z.s. 

 

Datum, čas a místo konání schůze: 

9. 12. 2024, 10:00, Archiv Senátu PČR 

 

Přítomni: 

Na schůzi je přítomno 12 členů z celkového počtu 13 členů 

Přítomni: Stanislav Bárta, Tomáš Bárta Pražák, Karel Halla, Tomáš Lachman, Martin 

Myšička, Hynek Oberhel, Xenie Penížková, Michal Sejk, Michal Severa, Miroslav 

Svoboda, Hana Šústková, David Valůšek 

Omluveni: Markéta Járová 

Hosté: Martina Šumová, Věra Wagnerová 

Schůze je dle platných stanov usnášeníschopná. 

 

Program: 

1) Společná konference s AMG – vyhodnocení 

2) Aktuální situace na FF UHK – VŘ na pozici spojeného vedení HIU a KPVHA – stano-

visko výboru ČAS 

3) Příprava 20. celostátní konference v Hradci Králové 

4) Nadační fond Kláry Holcové – návrh řešení 

5) Workshop „Prezentace archivů. Proč, kde, kdy a jak být vidět“ 

6) Studentská vědecká soutěž o Cenu univ. prof. Sáši Duškové, DrSc. 

7) Příprava volební Valné hromady, návrhy na nové členy výboru ČAS, stanovení termínu 

VH 

8) Ročenka ČAS 

9) Stanovy studentských sekcí a způsob poskytování dotace na činnost 

10) Plán práce na rok 2025 (konference, workshopy, mj. Erasmus+, výstavy, exkurze, ko-

mentované prohlídky apod.) 

11)  Různé 
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Průběh jednání: 

1) Zahájení schůze výboru 

Kol. Martina Šumová přivítala přítomné v jednacím Zeleném salonu. Předseda ČAS Karel 

Halla poděkoval za možnost uskutečnit schůzi v prostorách Senátu a zahájil jednání. 

Konstatoval, že schůze výboru je usnášeníschopná. Na návrh kol. Lachmana uctili přítomní 

minutou ticha zesnulého kolegu Jiřího Novotného, bývalého archiváře ČNB. 

 

2) Společná konference s AMG – vyhodnocení 

Kol. Halla zhodnotil proběhlou konferenci v Plzni. Ze strany AMG je vůle v podobných 

akcích pokračovat. Negativní ohlasy se k němu nedonesly. Hlavním tématem byly archiválie 

v muzeích a muzeálie v archivech a také možnosti spolupráce v rámci prezentace muzejních 

sbírek široké veřejnosti. Diskutoval se návrh vytvořit metodiku na zpracování archiválií 

v muzeích. Bylo by možno uspořádat seminář na tvorbu metodiky – na tom je ze strany muzeí 

zájem. Do věstníku AMG bude vhodné zveřejnit ohlas ze strany účastníků z řad archivářů. 

Vyzval přítomné, kteří se účastnili, zda by nenapsali kratší zprávu, termín odevzdání je do 10. 

ledna 2025. Kol. Bárta doplnil, že brněnská pobočka bude organizovat panelovou diskusi na 

téma archiválie v muzeích. 

 

3) Aktuální situace na FF UHK – VŘ na pozici spojeného vedení HIU a KPVHA – 

stanovisko výboru ČAS 

Kol. Halla požádal přítomnou kol. Wagnerovou z hradecké studentské sekce, aby 

stručně situaci shrnula. Kolegyně poděkovala za možnost vystoupit. Studenti nesouhlasí se 

způsobem vypsání výběrového řízení. Historický ústav zastává neutrální pozici. Stručně 

hovořila o průběhu na zasedání akademického senátu, senát nepodporuje ani jednu stranu. 

Výběrová řízení proběhla a doposud není jisté, jaký bude další vývoj. Nikdo nezná důvod 

odvolání. Požádala aspoň o symbolickou podporu ČAS, nabídla se jako zprostředkovatelka. 

Není problém v samotném spojení, ale v tom, že studenti nejsou o ničem informováni. 

Kol. Halla poprosil kol. Bártu, aby doplnil. Spojování pracovišť přísluší akademickému 

senátu. Objasnil principy a postupy, jak senát funguje. Kol. Lachman se vyjádřil za skupinu 

specializovaných archivů. Navrhl, aby ČAS vydala prohlášení, že situaci sleduje. Kol. Severa 
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vyjádřil svůj osobní názor, coby absolvent. Navrhl, aby výbor ČAS podpořil především 

zachování výuky archivnictví. 

Kol. Halla shrnul, že ČAS nemůže zasahovat do samotného rozhodování ani 

komentovat důvody sloučení pracovišť. Vyjádřil obavu, že tato situace může nastat i na jiných 

pracovištích, především je na škodu, že proces není transparentní. Shrnul, že výbor ČAS 

podporuje setrvání samostatného oboru archivnictví na FF UHK a v zájmu zachování jeho 

stability a dobrého jména apeluje na dodržování transparentnosti procesů. Situaci na FF UHK 

bude výbor ČAS i nadále sledovat.  

Podpora bude vyjádřena i na stránkách ČAS. Kol. Halla navrhl poskytnout možnost 

otevřít diskusi na blogu na stránkách ČAS. 

 

4) Příprava 20. celostátní konference v Hradci Králové 

Kol. Halla sdělil, že po skončení výboru proběhne jednání pracovní skupiny. Kol. 

Valůšek doplnil, že bude 20 odborných sekcí. Členům výboru bude posléze zaslán přehled 

témat. 

Doprovodný program pro účastníky i pro pozvané hosty se připravuje. 

 

5) Nadační fond Kláry Holcové – návrh řešení 

Kol. Halla sdělil, že po komunikaci s právníkem došlo k ujasnění smluvního vztahu 

mezi ČAS a rodinou Holcových. Jako vhodná forma se jeví darovací smlouva. Bude však třeba 

upravit stanovy ČAS v článku V. „Poslání Čas a jeho hlavní a vedlejší činnost“, aby mohla být 

z daru poskytnuta studentská podpora. K úpravě příslušného článku bude muset dojít na valné 

hromadě. Dar bude přijat na základě darovací smlouvy, ve které bude definováno jeho 

vyúčtování. O udělení podpory bude rozhodovat tříčlenný výbor. 

 

6) Workshop „Prezentace archivů. Proč, kde, kdy a jak být vidět“ 

Kol. Valůšek sdělil, že téma navazuje na jednu ze sekcí z poslední archivní konference. 

Jedná se o první workshop ze tří plánovaných. Příští rok na něj naváže další akce. Účastníci 

se přihlásili z různých typů archivů. 

Kol. Penížková seznámila přítomné, že je volných posledních 8 míst.  
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7) Studentská vědecká soutěž o Cenu univ. prof. Sáši Duškové, DrSc. 

Je přihlášená jen jedna studentská práce. Přesto je třeba sestavit hodnotící komisi – za 

výbor se hlásí stejní členové jako minule, tj. kol. Šústková, Lachman a Oberhel. 

V následné diskusi vyplynulo ponechat statut soutěže beze změny. Termín posouzení 

byl stanoven do konce března. Přípravu a realizaci předávání cen na 20. celostátní archivní 

konferenci v Hradci Králové 28. 5. 2025 bude mít na starost předseda hodnotící komise. 

 

8) Příprava volební Valné hromady, návrhy na nové členy výboru ČAS, stanovení 

termínu VH 

Kol. Halla se dotázal přítomných na jejich vůli kandidovat do dalšího výboru. Pouze 

kol. Myšička sdělil, že již nebude kandidovat. Bude třeba zajistit předem členy volební a 

návrhové komise. Valná hromada se uskuteční ve čtvrtek 20. března 2025. 

 

9) Ročenka ČAS 

Kolega Sejk shrnul, že zájem o ročenku vytrvale klesá. Naopak se mnozí členové 

zajímají o elektronickou verzi. Přitom náklady na tisk jsou vysoké. Navrhuje transformovat 

ročenku v tištěnou výroční zprávu, která bude dostupná i v elektronické verzi. V ní se má 

hlavně prezentovat ČAS, archivy samotné již méně. Ponechat zprávy sekcí a poboček. Změnit 

styl zprávy o činnosti ČAS. Zachovat společenské rubriky. Kol. Halla shrnul, že je třeba mít 

stálou redakční radu, která bude garantovat obsah jednotlivých částí. Otázkou zůstává, zda 

přejít na plně elektronickou verzi. Požádal do příští schůze o vytvoření schématu budoucí 

ročenky / zprávy. Všechny ostatní zprávy budou publikovány na webu ČAS. 

 

10) Stanovy studentských sekcí a způsob poskytování dotace na činnost 

V jednání jsou návrhy pro PSS a ČBSS, které bude možno schválit na valné 

hromadě. Kol. Sejk sdělil výsledek jednání s Ing. Pálkem ohledně možnosti vyplácení 

podpory zpětně. Bude třeba přesně definovat okruhy činností, které bude možno proplácet 

(seznam uznatelných výdajů). 

Kol. Myšička informoval o zájmu studentů UJEP o založení vlastní studentské 

sekce. 
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11) Plán práce na rok 2025 (konference, workshopy, mj. Erasmus+, výstavy, ex-

kurze, komentované prohlídky apod.) 

Kol. Halla sdělil, že plán práce bude podobný, bude se navazovat na workshopy a 

spolupráci s AMG, některé vyplývají z návrhů, které zazněly na uplynulých konferencích. 

Největší událostí roku 2025 bude 20. celostátní archivní konference v Hradci Králové. 

Kol. Penížková informovala o možné spolupráci s Domem zahraniční spolupráce, 

který nabízí možnost zapojení archivů a archivářů do programu Erasmus+. Jedná se o 

zahraniční stáže pro české zájemce, případně pozvání kolegy ze zahraniční instituce. Téma 

je předem dáno: prezentace archivů. Dne 8. ledna proběhne webinář, jak správně podat 

přihlášku. 

Dále informovala o možnosti exkurze v Muzeu hl. města Prahy na výstavu „Ahoj 

občani!“ s termíny 17. ledna a 28. března 2025. Další možností jsou exkurze v Armádním 

muzeu ve dnech 31. ledna a 28. února. 

Kol. Valůšek informoval o možnosti uspořádat workshop o autorském zákoně. 

Kol. Lachman doplnil, že příští rok bude organizovat akci Český komitét Modrého 

štítu a 14. dubna proběhne 3. celodenní setkání skupiny specializovaných archivů. 

 

12) Různé 

Kol. Halla informoval o prodeji knihy pamětí prof. Hlaváčka. Dále vyzval členy 

výboru, aby do příští schůze připravili návrhy na medaili za zásluhy o české 

archivnictví. 

Kol. Penížková stručně informovala o vývoji novely zákona o ABS. 

Kol. Bárta sdělil, že archivní ples proběhne 22. března 2025. 

 

Další termín schůze výboru byl stanoven na 30. 1. 2025 od 10:00 ve Státním okresním archivu 

Cheb. 

 

Zapisovatel: Martin Myšička 

 

Ověřovatelé:  Karel Halla  

  David Valůšek  Datum a podpis:   


